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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Támogatások nélkül is van esély a megrendült 
borászatok talpra állására?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A nepszava.hu portálon megjelent „Van esély a megrendült borászatok talpra állására„ című cikk a
mai magyar borászati helyzetről ír:

„Becslések szerint idén is nagyjából 2,5-3,5 millió hektoliter bor érik majd a hazai pincészetekben.
A borszőlőtermés,  időjárástól  függően  300-500 ezer  tonna  lehet,  vagyis  a  szakemberek  szerint
2021-ben  átlagos  mennyiségre  lehet  számítani.  A  bor  árak  tavaly  nagyjából  10  százalékkal
emelkedtek, s ez a tendencia - figyelembe véve az inflációt-  ,  idén sem fordul meg. A borászok
reménykedtek  az  évekkel  ezelőtt  beharangozott  marketingakciókban,  amelyeknek  a  kulturált
borfogyasztást kellett volna bővíteni égetett szeszekkel szemben, de egy rövid kedvező fellendülést
követően, valószínűleg a fogyasztás nem haladja meg érdemben az egy személyre jutó éves 24 litert.

(…)

Ami  viszont  aligha  változik  az,  hogy  a  szőlőültetvények  területe  nem  növekszik  érzékelhető
mértékben. Az ezredforduló táján a 22 hazai borrégióban még 93-95 ezer hektár szőlőültetvényt
tartottak nyilván, mára ez a terület 63-65 ezer hektárra zsugorodott, de ebből is nagyjából 50 ezer
hektáron  zajlik  értékelhető  szőlőtermesztés.  A  fennmaradó  ültetvények  ugyan  szerepelnek  a
kataszterben, de érdemi művelés már nem folyik rajtuk. Leginkább azokban a szőlőkben hagytak föl
a műveléssel, ahol az idős gazdák már nem tudták vállalni a kemény fizikai munkát és nem volt
kinek átadják a birtokot. Ma már nem kifejezetten agrárországnak tekintett Ausztriában is nagyobb
területen termesztenek szőlőt, mint idehaza.



 
(…)

Roskadásig állnak az el nem adott borkészletek az egri borvidék egyes pincéiben, de a túltermelés
valószínűleg  országszerte  jellemző.  Főként  a  közepes,  vagy  kisebb borászatok  sínylették  meg a
pandémiát,  közülük is leginkább azok, akik magas presztízsű, jó minőségű, hosszan érlelt vörös
vagy fehérborokat szállítottak gasztronómiai piacokra. Az eladatlan készletek miatt sok helyen fő a
tulajdonosok  feje,  hogy  hova  tárolják  be  a  hamarosan  kezdődő  szüret  során  érkező  újabb
mennyiségeket.

(…)

A gazdák korábban még kaptak támogatást zöld szüretre, vagyis arra, hogy a túltermelés miatt
tavasszal,  zöld  állapotban megsemmisítsék  a  fürtök  egy  részét,  de  ilyen  ajánlat  idén  már  nem
érkezett  a  kormánytól.  Annyit  hallottak  –  tudtuk  meg  több  hegyközségi  tagtól  -,  hogy  talán  a
lepárlást  segíti  majd  az  állam literenként  nagyjából  százötven  forinttal.  Többen  megjegyezték:
vélhetőn a közelgő választások miatt lett most nagylelkű az agártárca, de ez az ajánlat valójában
nem segíti ki azokat, akiknek eladatlan készleteik vannak. Ilyen áron ugyanis jelenleg is el tudnák
adni az úgynevezett lédigbort a nagy borászatoknak, s azzal még annyi macera sem lenne, mint ami
a lepárlás adminisztrációjával jár.  Más kérdés – tették hozzá –, hogy ez a literenkénti  ár is az
előállítás költségeinek csak a töredékét fedezi.”

 

Kérdezem Önt:

Támogatások nélkül is van esély a megrendült borászatok talpra állására?
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